

In more detail and especially with regard to the political²⁰⁹ and legal aspects of the Palestinian Arab refugee issue, Count Folke Bernadotte stated as follows:

"It is, however, undeniable that *no settlement can be just and complete if recognition is not accorded to the right of the Arab refugee to return to the home* from which he has been dislodged by the hazards and strategy of the armed conflict between Arabs and Jews in Palestine. The majority of these refugees have come from territory which, under the Assembly resolution of 29 November, was to be included in the Jewish State. *The exodus of Palestinian Arabs* resulted from panic created by fighting in their communities, by rumors concerning real or alleged acts of terrorism, or expulsion. *It would be an offence against the principles of elemental justice if these innocent victims of the conflict were denied the right to return to their homes while Jewish immigrants flow into Palestine, and, indeed, at least offer the threat of permanent replacement of the Arab refugees who have been rooted in the land for centuries.*" [Emphasis added]²¹⁰

"...*The right of the Arab refugees to return to their homes in Jewish-controlled territory at the earliest possible date should be affirmed by the United Nations, and their repatriation, resettlement and economic and social rehabilitation, and payment of adequate compensation for the property of those choosing not to return, should be supervised and assisted by the United Nations conciliation commission...*" [Emphasis added]²¹¹

But the efforts of the United Nations Mediator Count Folke Bernadotte ended when he was assassinated on 17 September 1948 by Jewish terrorists - only one day after he had submitted the last Progress Report to the Security Council.²¹²

Two months later, on 11 December 1948, Count Folke Bernadotte's recommendations concerning the refugee issue were approved and accepted by the United Nations in the General Assembly Resolution 194 (III).²¹³

Paragraph 11 of this Resolution 194 (III) deals specifically with the right to return of the Palestinian refugees by stating that the General Assembly

"Resolves that the refugees wishing to return to their homes and live at peace with their neighbours should be permitted to do so at the earliest practicable date, and that compensation should be paid for the property of those choosing not to return and for loss of or damage to property which, under principles of

²⁰⁹ The humanitarian and administrative aspects of the Palestinian Arab refugee problem were dealt with in Part III of the Progress Report, UN document A/648, supra note 207, at 47-57

²¹⁰ Ibid., at 14

²¹¹ Id., at 18

²¹² Takkenberg, supra note 7, at 22, 23

²¹³ United Nations General Assembly Resolution 194 (III) Establishing a UN Conciliation Commission for Palestine (UNCCP) and Resolving that the Refugees should be permitted to return to their Homes, 11 December 1948; UN document A/Res/194 (III). This Resolution was adopted with 35 votes in favor, 15 against, including Egypt, Iraq, Lebanon, Saudi Arabia, Syria and Yemen, and 10 abstentions. For more details on this issue see Takkenberg, supra note 7, at 24, 242-250

Более подробно и особенно в отношении политических²⁰⁹ и правовые аспекты проблемы палестинских арабских беженцев, граф Фольке Бернадот заявил следующее:

«Однако нельзя отрицать, что Никакое урегулирование не может быть справедливым и полным, если не будет признано право арабских беженцев на возвращение в свои дома. Из которого он был вынужден уйти из-за опасностей и стратегии вооружённого конфликта между арабами и евреями в Палестине. Большинство этих беженцев прибыли с территории, которая, согласно резолюции Ассамблеи от 29 ноября, должна была войти в состав еврейского государства. Исход палестинских арабов в результате паники, вызванной столкновениями в их общинах, слухами о реальных или предполагаемых актах терроризма или высылкой. Это было бы нарушением принципов элементарной справедливости, если бы этим невинным жертвам конфликта было отказано в праве вернуться в свои дома, в то время как еврейские иммигранты хлынули в Палестину, и, по крайней мере, возникла бы угроза постоянного замещения арабских беженцев, которые были укоренены в этой земле на протяжении веков.» [Выделено мной]²¹⁰

«...Право арабских беженцев на возвращение в свои дома на контролируемой евреями территории в кратчайшие сроки должны быть подтверждено Организацией Объединенных Наций, а их репатриация, расселение и экономическая и социальная реабилитация, а также выплата адекватной компенсации за имущество тех, кто решил не возвращаться, должны контролироваться и осуществляться при содействии согласительной комиссии Организации Объединенных Наций...» [Выделено добавлено]²¹¹

Однако усилия посредника Организации Объединенных Наций графа Фольке Бернадота прекратились, когда 17 сентября 1948 года он был убит еврейскими террористами — всего через день после того, как он представил Совету Безопасности последний Доклад о ходе работы.²¹²

Два месяца спустя, 11 декабря 1948 года, рекомендации графа Фольке Бернадота по вопросу о беженцах были одобрены и приняты Организацией Объединенных Наций в резолюции 194 (III) Генеральной Ассамблеи.²¹³

Пункт 11 этой резолюции 194 (III) касается конкретно права на возвращение палестинских беженцев, заявляя, что Генеральная Ассамблея

«Постановляет, что беженцам, желающим вернуться в свои дома и жить в мире со своими соседями, должно быть разрешено сделать это в кратчайшие возможные сроки, и что должна быть выплачена компенсация за имущество тех, кто решил не возвращаться, а также за потерю или повреждение имущества, которое, в соответствии с принципами

²⁰⁹ Гуманитарные и административные аспекты проблемы палестинских арабских беженцев рассматривались в Части III Доклада о ходе работы, документ ООН A/648, см. выше примечание 207, стр. 47–57. Там же, стр. 14.

²¹¹ Там же, на стр. 18

²¹² Таккенберг, примечание 7 выше, 22, 23.

²¹³ Резолюция Генеральной Ассамблеи ООН 194 (III) «Об учреждении Примирительной комиссии ООН для Палестины» (ПКООНП) и о разрешении беженцам вернуться в свои дома» от 11 декабря 1948 года; документ ООН A/Res/194 (III). Эта резолюция была принята 35 голосами «за», 15 – «против», включая Египет, Ирак, Ливан, Саудовскую Аравию, Сирию и Йемен, при 10 воздержавшихся. Подробнее об этом вопросе см. Takkenberg, см. выше, примечание 7, стр. 24, стр. 242–250.